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Milý čtenáři,

20
Život jako na tobogánu
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možná  jsi už slyšel ten vtip, jakou úlohu mají 
jednotlivé národy v nebi a v pekle: V nebi prý jsou 
němečtí mechanici, angličtí policisté, italští ku-
chaři a za organizaci jsou odpovědní Švýcaři. Zato 
v pekle údajně auta montují Francouzi, policisté 
jsou Němci, jídlo vaří Angličané a všechno řídí 
Italové. Anekdota opomíjí, co kde mají za úkol 
Češi. Možná vyprávějí vtipy – v nebi ty dobré, 
v pekle špatné. 

Přiznám se, že kdykoli někdo začne mluvit 
o „národní povaze“, zvláště té české, trochu zpo-
zorním. Při hledání společných charakterových 
rysů u skupiny, která čítá deset milionů jedinců, 
totiž nutně dochází k paušalizaci. A já nechci být 
házen do jednoho pytle s kdekým a onálepkován 
vlastnostmi, které na rozdíl od většiny určitě 
nemám. Jenže...

Jenže se zdá, že určité charakterové rysy či 
tendence se u jednotlivých národů přece jen vy-
sledovat dají. Jistě to neznamená, že do celkového 
obrázku „průměrného Čecha“ zapadne každý, kdo 
se k našemu národu hlásí. Ale je pravda, že naše 
dějiny, kultura, způsob výchovy, životní zkušenosti, 
zavedené společenské rituály a zvyky – to vše se do 
nás otiskuje a formuje mentalitu celé pospolitosti. 

Vlastnost, kterou u českého národa silně vní-
mám, je skepse. A jak jsem zjistil, není to jen moje 
pozorování: I podle seriózního průzkumu akade-
mických psycholožek M. Hřebíčkové a M. Klicpe-
rové-Baker jsou Češi mj. „poněkud negativističtí 
a sebekritičtí“ (Vesmír 97, 2018/9). Asi není příliš 
divu: Nezávislou a okolím respektovanou říší jsme 
byli naposledy před několika staletími; i z posled-
ních sta let jsme si sami vládli jen přibližně půlku. 
Byli jsme ve střídavém područí velmocí ze všech 
světových stran, mnoho vynikajících osobností 
emigrovalo, ostatní se naučili přežít. Nepochybně 
to v nás zanechalo stopu. Tam, kde se jiné národy 
hrdě dmou či dojímají, Češi si dělají legraci. Z ji-
ných, ale i ze sebe. Tam, kde jiné národy nešetří 
vzletnými slovy, písněmi, ideály, Češi se drží při 
zemi. Zatímco občané USA si při hymně drží ruku 
na srdci, hledí k vlajce a zpívají z plna hrdla, Češi 
se rozpačitě dívají kolem sebe a své „Kde domov 
můj“ si když tak broukají jen pod vousy, aby je 
ten, kdo stojí vedle, neslyšel. 

Krásně je to vidět i v popkultuře: Američané 
mají svého Supermana, Ramba, Rockyho či 
Kapitána Ameriku, Britové Sherlocka Holmese či 
Jamese Bonda... a Češi Švejka, Limonádového Joe, 
Černé barony, Kameňáky. Marně se snažím najít 
nějakého skutečného hrdinu, s nímž bychom se 
ztotožnili a na kterého bychom byli pyšní. (Vím, 
vynechal jsem třeba Rychlé šípy, ale ani s těmi 
se asi většina dospělých neztotožňuje.) Pokud se 
v českém populárním umění nějaký „superhrdina“ 
objeví, často jde o karikaturu. Parodie umíme 
dobře. „Hrdinou“, s nímž se Češi rádi a silně iden-
tifikují, je univerzální génius a notorický smolař 
Jára Cimrman. V něm se pánům Šebánkovi, 
Svěrákovi a Smoljakovi podařilo esenci sebeironic-
kého češství kondenzovat dokonale.

Jako by nám chyběl jakýsi „duševní enzym“ 
(podobně jako lidem s nesnášenlivostí mléka 
chybí laktáza), který umí pozitivně zpracovat pa-
tos, resp. cokoli velkého a vznešeného. A jsme na 
to hrdí. Částečně právem, protože je asi pravda, 
že nesedneme úplně každému na lep, neberou 

nás za srdce velikášská prohlášení, nablýskané 
veleprojekty politických stran ani návnady sekt 
a o neprůstřelných akčních hrdinech víme, že 
patří do pohádek. 

Druhou stranou téhle mince ovšem je jakási 
neschopnost nadchnout se pro něco, co nás 
přesahuje. Ať už jde o nadnárodní politický útvar 
nebo velký ideál či myšlenkový systém. Přitom 

ještě v 19. století jsme hrdí a nadšení být uměli: 
národní obrození, stavba Národního divadla, 
spolky jako Sokol nebo později Junák – to vše neslo 
velkou myšlenku. Ještě první republika měla do-
cela silný étos (byť už tehdy vznikl zmíněný Švejk), 
ale během následujících desetiletí ochota Čechů 
sloužit naplno nějakému ideálu stále klesala. Snad 
na to měla vliv dlouhá série celonárodních dezi-
luzí: Zklamání z nepravosti Rukopisů, od nichž 
mnozí odvozovali svou národní hrdost. Zklamání 
z toho, že jsme nedokázali (u)bránit nově vzniklou 
republiku. Zklamání z kolaborace a pokoření bě-
hem Protektorátu. Zklamání z toho, jak vypadala 
realita socialismu, do jehož budování po válce 
vložila síly prakticky celá generace. Zklamání z ne-
úspěšného pražského jara a ze sovětské okupace, 
která definitivně pohřbila zbytky iluzí o všeslo-
vanské sounáležitosti. A nakonec jsou tu i mnohé 
nenaplněné naděje z doby sametové revoluce... 

Problém této národní skepse je v tom, že kvůli 
ní jsou mnozí Češi imunní i vůči evangeliu. Jak tu 
nádhernou zvěst o nekonečně svatém a milujícím 
Bohu, která je pro mnohé nestravitelně velká, 
rozdělit na menší sousta? Jak Čechům představit 
největšího hrdinu v dějinách? Má česká duše 
nějaká vrátka, která ještě nejsou zavřená? Nepo-
chybně. Velkým ideálem, kterého se většina našeho 
národa stále nehodlá vzdát, je rodina. Mnohde 
nefunkční, ale přesto se k ní mnozí upínají. Vidím 
tedy nemalý potenciál v křesťanských projektech, 
které jsou zaměřeny na práci v této oblasti – Man-
želské večery, Příprava na manželství, rodinná 
a mateřská centra, akce pro otce s dětmi... Češi 
také stále stojí o přátelství a jsou schopní nava-
zovat hluboké vztahy. Budeme-li jako křesťané 
ochotní jim přáteli být (a způsobů, jak budovat 
přátelství, je nepřeberně), můžeme jim nenásilně 
ukazovat na Krista. Další oblastí, která je pro Če-
chy důležitá, je láska k přírodě (popisuje to např. 
Pavel Hošek, viz ŽV 2019/12). To je šance třeba 
pro křesťanské skauty typu Royal Rangers. A dalo 
by se pokračovat...

Věřím, že navzdory české skepsi platí, že Bůh 
dal lidským synům „věčnost do srdce“ (Kaz 3,11; 
podle ČEP „touhu po věčnosti“). Ano, i dnešní 
Češi hladovějí po Bohu, byť o tom možná nevědí. 
Budeme hledat cesty k jejich srdci? Nikdo jiný to 
za nás neudělá.

Tomáš Coufal

908 slov z redakce
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Jsem šťastný člověk. Koncem 70. a během 80. let minulého století jsem zakusil pro-
buzení v evangelickém sboru v Praze na Maninách. A poslední dva roky zakouším 
vznik sboru v malém městě ve Slezsku. Mezi prací ve velkoměstě a v malém městě 
jsou určité rozdíly, které byly patrně stejné i před čtyřiceti lety. Velkoměsto bylo 
i v dobách komunismu anonymní; když se člověk rozhodl jít do kostela nebo do 
sboru, nebál se, co tomu řeknou sousedé. Na maloměstě na tyto obavy narážíme.

Jak v  Praze, tak na venkově dnes ale ře-
šíme problém mnohem složitější a palči-
vější: Jedná se o partnerské vztahy, o man-
želství, případně o  „žití na hromádce“. 

Řekl bych, že větší část lidí starších třiceti let, 
kteří přijmou Ježíše Krista jako Spasitele a Pána, 
je buď rozvedená, nebo žije, jak se říká, „na psí 
knížku“. Odborně se tomu říká kohabitace. Vět-
šina lidí v tom nevidí žádný problém.

V církvi to ovšem problém stále je. Mám ov-
šem na mysli tu část církve, která „nejde s do-
bou“. Pokud některá církev souhlasí se „sňatky 
homosexuálů“, nebo je dokonce oddává, pak se 
nějakých kulturních válek bát nemusí. Problém 
s kohabitací má ta část církve, pro niž je Bible 
stále autoritou a  která zastává názor, že man-

želství je záležitost heterosexuální a celoživotní 
a  že stojí na smlouvě, kterou dva lidé uzavřeli 
veřejně, před svědky. 

Jenže jak tuto normu uplatňovat v  situaci, 
když vznikne společenství z lidí, kteří žijí s ně-
kým na hromádce, a  to již po dlouhou dobu, 
někdy i celé desetiletí? Jaká řešení se nabízejí?

Řešení bude patrně ležet mezi dvěma kraj-
nostmi. První krajnost – nazvěme ji liberální 
– je nic neřešit. Brát na vědomí, že tak to pro-
stě je, a lidem do jejich situace nemluvit. Druhá 
krajnost je položit jim nůž na krk a vyžadovat, 
aby se s partnerem či partnerkou okamžitě ro-
zešli. Ptáčku, zobej, nebo chcípni.

Mám za sebou řadu rozhovorů na toto téma. 
Vedl jsem je s  lidmi, kteří byli v nejrůznějších 
životních situacích. Některé byly podobné, jiné 
byly velmi specifické a unikátní. Co radit lidem, 

kteří spolu žijí na hromádce patnáct let, zestárli 
spolu a jeden z nich je nemocný a odkázaný na 
svého druha? Co poradit křesťance, která žije 
léta na hromádce a ráda by si svého druha ofi-
ciálně vzala, ale on nechce? Přitom je ochoten 
se svou věřící družkou zůstat a nijak jí nebrání 
v chození na bohoslužby či na skupinku?

Kulturní zmatení
Dnešní doba je v západní civilizaci charakte-

rizována něčím, co lze nazvat „urychlujícím se 
zmatením“. Počet mladých lidí, kteří se rozhodli 
„změnit své pohlaví“, stoupl ve Velké Británii za 
10 let o  4000 procent! Tento vývoj nebude tr-
vat věčně a  může skončit velmi tvrdým nára-

zem. Úkolem církve není tyto 
lidi odsuzovat, nicméně k  jejím 
úkolům patří dosvědčovat, jak 
si Bůh představuje vztah muže 
a  ženy. To, co na základě Písma 
hlásáme, není nic složitého: Se-
xuální styk patří výhradně do 
manželství. Tečka. Rozvod není 
Božím řešením. Tečka. 

Neslevujme z  biblických no-
rem. Lidé, kteří se jimi neřídí, ve 
svém životě většinou ztroskotá-
vají, i když to budou popírat, do-
kud zůstanou ve vzpouře proti 
Bohu. Pokud církev z těchto no-

rem slevuje, proviňuje se na lidech, kteří z ne-
znalosti dělají velmi nešťastná rozhodnutí.

Křesťanské misie v  Africe a  Asii řešily po-
dobný problém. Co dělat, když se obrátí ro-
dina sestávající z  muže, jeho čtyř manželek 
a jejich dětí? Někdy misionáři požadovali, aby 
se rozhodl pro jednu z nich a ostatní propus-
til. Nebylo to příliš citlivé rozhodnutí v  kul-
tuře, kde propuštěná žena neměla žádná práva 
a  žádné sociální zabezpečení. Přijetí Boží 
vlády lidem v těchto situacích život nijak neu-
snadňovalo – naopak mohlo znamenat vážnou 
komplikaci. Jistě, přijetí Boží vlády nám někdy 
život komplikuje – musíme třeba vrátit kra-
dené věci, jít se někomu omluvit, opustit povo-
lání, které s čistým křesťanským svědomím vy-
konávat nemůžeme. Komplikuje ale život nám, 
ne lidem, za které neseme odpovědnost.

Nařídit „okamžitě se s  ním rozejdi, nebo 
přestaň chodit do sboru“ může být velmi nemi-
losrdné v situaci, která trvá léta a kde je jeden 
z partnerů nemocný. Jaké tedy volím řešení? 

Má Bible autoritu?
Znovu opakuji: Neslevuji z  biblických no-

rem. Biblické normy jsou jednoduché a srozu-
mitelné, byť není jednoduché se jimi v životě ří-
dit. Na počátku musí být pochopení a  vnitřní 
přijetí biblických norem. Přesvědčení, že Bible 
má autoritu. A že před Boží tváří bychom ji ne-
zpochybňovali slovy „Ale já si myslím...“

Dále je důležité, že nežijeme ve vzdu-
choprázdnu. Pokud se dva lidé rozhodnou 
spolu žít, netýká se to jen jich samotných. 
Mají příbuzné. Mnozí mají děti z předchozího 
vztahu (či vztahů). Pokud nedbáme na Boží 
normy, vysíláme tím určitý signál. Dáváme 
příklad. Nebereme-li vážně Boží normy, neo-
čekávejme, že je budou brát vážně naše děti či 
naši nevěřící příbuzní. Hledat vlastní uspoko-
jení bez ohledu na druhé je sobecké. 

„Já ale přece nepotřebuji nějaký papír, 
když někoho miluju.“ Tuto námitku jsem sly-

šel mnohokrát. Jistě, v manželství jde o lásku. 
Znáte ale manželství, které nikdy nepro-
šlo žádnou krizí? Kolik takových manželství 
znáte? Bible nám neříká, že když se budeme 
milovat, žádné krize nepřijdou. Manželství po-
skytuje prostor, jak dávat druhému přednost, 
jak sám sobě umírat. A věřte mi, je to o mnoho 
snazší, víme-li, že stojíme ve smlouvě, že jsme 
druhému před svědky slíbili, že s  ním pone-
seme všechno dobré i zlé až do smrti. Žijeme-
-li s někým na hromádce, hřešíme proti Bohu, 
ale ještě více ubližujeme lidem, ačkoli si to ne-
chceme připustit. 

Co tedy dělat? Činit pokání. Litovat toho, že 
jsem na Boží normy nedbal(a). Litovat, že jsem 
tím dal(a) špatný příklad všem ostatním. 

Pokud spolu lidé žijí již několik let, mnohdy 
(ne ovšem vždy, záleží na okolnostech) jim ra-
dím, aby se vzali civilně, je-li jeden z partnerů 
nevěřící. A  věřící partner nechť se modlí za 
nevěřícího partnera, aby poznal Boha a  jeho 
řády. Skvělé je, když uvěří oba. Pak mohou mít 
svatbu s  požehnáním církve. Třeba i  po třiceti 
letech společného života. 

Bohu záleží především na našem srdci. Zá-
leží mu na naší vnitřní motivaci. A k Bohu mů-
žeme přijít odkudkoli – i z těch největších hlu-
bin, do nichž jsme padli –, jsme-li ochotni činit 
pokání. Čím víc budete Boha milovat, tím víc 
budete ctít jeho přikázání. A pak budete velkým 
požehnáním pro všechny bratry a sestry.           

ThMgr. Dan Drápal je emeritní senior KS.

úvodník

Uvěřili, ale žijí  
na hromádce...
D A N  D R Á P A L

Přijetí Boží vlády nám 
někdy komplikuje život. 
Můžeme ale komplikovat 
život i ostatním?
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